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A családsegítő és 
gyermekjóléti szolgálat hírei

Ingyenes jogi tanácsadás
2021. február 22-én, hétfőn, illetve minden hónap 3. hétfő-
jén 15–16 óra között ingyenes jogi segítséget nyújt Perger-
né dr. Bodnár Klára. A jogsegélyszolgálat előre egyeztetett 
időpontban, bejelentkezés alapján vehető igénybe. Érdek-
lődni személyesen vagy az alábbi telefonszámokon lehet: 
06 26 375 143 (iroda), 06 30 560 3038 (ügyvédnő).

További információk és hírek:
www.facebook.com/piliscsabaicsaladsegito
06 26 375 143, 06 70 456 5493

Új applikáció 
dr. Bálint Levente betegeinek

Dr. Bálint Levente páciensei ezentúl egy új, interneten elér-
hető applikáción keresztül is tudnak receptet és időpontot 
kérni. A felület segítségével nem sürgős egészségügyi ké-
réseiket is továbbíthatják a rendelő felé. Amennyiben vala-
ki az applikáción keresztül egészségügyi panaszt jelent be, 
a rendelőből 24–48 órán belül visszahívják.

A webes applikáció elérhetősége: www.balintdoki.hu

Az applikáció segítségével szeretnék egyszerűbbé tenni az 
ügyintézést és tehermentesíteni a telefonvonalakat. Ezért 
kérik a pácienseket, hogy a 06 30 646 6661-es telefonszá-
mot kizárólag sürgős esetben hívják reggel 8 és 16 óra kö-
zött. Rendelési időben továbbra is tárcsázható a rendelő 
06 26 575 038-as telefonszáma.

Készülőben az új 
városi honlap

Piliscsaba Város honlap-
ja hamarosan megújult 
külső-belső tartalommal és 
arculattal fog megjelenni. A 
tervezésnél kiemelt szem-
pont volt, hogy felhasználó-
barát módon szülessen újjá 
a hivatalos városi honlap 

– mondta el Farkas András 
polgármester. Az új, átlátható oldalon könnyen elérhetőek 

lesznek a várossal kapcsolatos 
legfrissebb hírek és legfontosabb 
információk, tájékoztatók és elér-
hetőségek. Ezenkívül új funkciók-
kal, például eseménynaptárral és 
fejlesztési térképpel bővül a honlap.

A város havilapja, a Piliscsabai Pol-
gár januári számának új designja 
már a készülő honlaphoz és az új 
arculathoz igazodott.

Online időpontfoglalás 
a szakrendelőben

2021 januárjától új, internetes betegelőjegyzési rendszert ve-
zettek be a Pilisvörösvári Szakrendelőben. A fejlesztés célja 
a betegellátási folyamat kiegyensúlyozottabbá tétele, a vára-
kozási idő rövidítése, valamint a rendelőintézeten belüli vá-
rakozás csökkentése. A könnyen kezelhető felületen név, taj-
szám és elérhetőség (e-mail-cím, telefonszám) megadásával 
lehet a különböző szakrendelésekre időpontot kérni. Ha van 
rá mód, akkor az űrlap lehetőséget ad a szakorvos kiválasz-
tására, és egy külön mezőben megjegyzést is tehetünk (pl. 
délelőtti vagy délutáni időpontot szeretnénk kérni).

Az online időpontfoglalási rendszer itt érhető el: 
https://www.vorosvariszakrendelo.hu/idopontkeres

Az online lehetőség megnyitásával párhuzamosan továbbra 
is működik a telefonos előjegyzés a +36 26 330 422-es és a 
+36 26 330 027-es telefonszámok 10-es mellékén keresztül 
(hétfőtől péntekig 7:00–19:00 között).

A koronavírus-járvány miatt továbbra is fontos, hogy a ren-
delőbe csak bejelentkezéssel, előzetes egyeztetés és (telefo-
nos vagy online) időpontfoglalás után menjünk.

Helyesbítés 
a közérdekű információkhoz

A Piliscsabai Polgár januári számában tévesen jelent meg a 
Pilisvörösvári Kormányablak központi telefonszáma, ezért az 
olvasók elnézését kérjük. A helyes telefonszámok, melyeken 
elérhető a kormányablak:
06 26 795 229
06 26 795 213

Zártan kell tartani a baromfikat

Az országos főál-
latorvos elrendelte 
a baromfik köte-
lező zártan tartá-
sát. Az intézkedés 
célja, hogy meg-
akadályozzák a 
madárinfluenzával 
fertőzött vadma-
darak érintkezését 
a hazai baromfiállománnyal. Az állatok megbetegedését, il-
letve annak gyanúját azonnal be kell jelenteni az állategész-
ségügyi szolgálat felé. További információk elérhetők a Nébih 
honlapján: https://portal.nebih.gov.hu/

Lomtalanítás 2021-ben
2021-ben négy alkalommal kérhető házhoz menő lomtalanítás, me-
lyet az ingatlanhasználók negyedévekre lebontva igényelhetnek meg 
az alábbi rend szerint. Az előjegyzés jelenleg február, március hóna-
pokra kérhető; március 1-től majd április, május, június hónapokra; 
június 1-től július, augusztus, szeptember hónapokra; szeptember 
1-től pedig október, november, december hónapokra. Az elszállítás 
feltétele, hogy az ingatlanhasználónak ne legyen díjhátraléka. A lom-
talanítás körébe tartozó, maximum 3 m³/alkalom hulladékot az előre 
egyeztetett napon reggel 6 óráig kell kikészíteni az ingatlan elé. To-
vábbi információ: https://kommunaljunk.hu/lomtalanitas/

A Kommunál-JUNK Kft. elérhetőségei:
E-mail: ugyfelszolgalat@kommunaljunk.hu 
Levelezési cím: 2510 Dorog, Bécsi út 79–81. 
Telefon: 06 33 737 765

A telefonos ügyfélszolgálat hívható: 
hétfőn 8.00–12.00 
kedden 8.00–12.00, 13.00–15.00 
csütörtökön 8.00–12.00, 13.00–15.00 
pénteken 8.00–11.00

Emlékplakettet kapott 
Matejka Károly

Piliscsabáért Emlékplakett kitüntetést kapott 
Matejka Károly. A szlovák klubban hosszú évek óta végzett 
áldozatos és segítőkész munkájával kiérdemelt kitüntetést 
Farkas András polgármester és Ay Zoltán alpolgármester 
adta át 2020. december 23-án.

Matejka Károly 2010 és 2014 között képviselőként dolgozott 
az akkor még szlovák kisebbségként működő közösségben. 
Ő a pobocskák hangtalan segítője, ahová mindig elsőként ér-
kezik, hogy az asztalok, székek a helyükre kerüljenek, majd 
utolsóként távozik, mert szereti, ha mindent rendben hagy 
maga után. A nemzeti ünnepek állandó résztvevője, ahol 
büszkén képviseli a piliscsabai közösséget.

Szelektív hulladékszállítás
A Kommunál-JUNK Kft. 2021-ben is házhoz menő rendszerben végzi 
a háztartásonkénti szelektív hulladék gyűjtését.

A szelektíven gyűjtött papír-, műanyag- és fémhulladékot havonta 
négy alkalommal, péntekenként szállítja el a szolgáltató. A hulladé-
kokat bármilyen színű áttetsző zsákban elszállítják, a fekete színű 
kivételével.

A komposztálható (zöld)hulladékot áprilistól novemberig havonta 
egy, illetve két alkalommal szállítják el, kötegelve vagy biológiailag 
lebomló zsákban. Hulladékszállítási szerződéssel rendelkező ingat-
lanhasználók részére évente 12 db zöld hulladékgyűjtéshez alkalmas 
zsákot térítésmentesen biztosít a Zöld Bicske Nonprofit Kft.

A biológiailag lebomló hulladék a csomagolási hulladék gyűjtésére 
szolgáló zsákba nem keverhető. A zöldhulladékot közvetlenül a kom-
posztálótelepre szállítják, ezért az egyéb zsákban kihelyezett zöldhul-
ladékot szállításkor nem gyűjtik be.

Aki nem rendelkezik szerződéssel, az alábbi oldalon tájékozódhat: 
www.kommunaljunk.hu

Piliscsabaiak is használhatják a vö-
rösvári hulladékudvart

A piliscsabai lakosok az alábbi hulladékfajtákat adhatják le 
korlátozott mennyiségben a pilisvörösvári hulladékudvarban, 
díjtalanul:             
– műanyag, papír, fém és üveg csomagolási hulladékok (szelek-
tív hulladék): mennyiségi korlátozás nélkül 
– használt sütőolaj: ingatlanonként legfeljebb 2 liter/év 
– használt gumiabroncs: ingatlanonként maximum 4 db/év 
– veszélyes hulladék (festék, lakk, olaj, elemek, akkumulátor): 
ingatlanonként maximum 5 kg/év 
– elektronikai hulladék: ingatlanonként legfeljebb 50 kg/év 
Építési-bontási hulladékot piliscsabai lakosoktól nem vesznek 
át.

A hulladékudvar címe: 
Pilisvörösvár, Fácán utca 4525/12. hrsz.

Nyitvatartás: 
hétfő: 8.00–12.00,  csütörtök: 8.00–16.00, szombat: 8.00–12.00

A hulladékudvart érvényes hulladékszállítási szerződéssel rendel-
kező lakosok vehetik igénybe, ezért a hulladékudvar munkatársai 
kérhetik a lakcímkártya és a hulladékdíj befizetését igazoló csekk 
vagy átutalást igazoló bizonylat bemutatását.

HÍREKHÍREK

Piliscsaba az interneten:
www.piliscsaba.hu

facebook.com/Piliscsaba 

Érkezik az új matrica

A Kommunál-JUNK Nonprofit Kft. tájékoztatja a lakosságot, 
hogy 2021. március 1-től csak és kizárólag a jogosultságot 
igazoló matricával ellátott edényekben kihelyezett hulladé-
kokat gyűjtik be. A matricát a számlázó cég, az NHKV Zrt. 
fogja megküldeni a 2020. IV. negyedévi számlákkal együtt. A 
kommunális, szelektív és zöldhulladék elszállítását összesítő 
2021-es hulladéknaptárat az újság utolsó oldalán találják.  
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Az új év első intézkedései
Piliscsaba Város Önkormányzatának célja, 
hogy minden szempontból rendbe tegye a vá-
rost a következő években.

Míg az előző évek elsősorban a jövőre vonatkozó stratégiák, 
koncepciók kidolgozásáról szóltak, most szeretnénk, ha látvá-
nyos eredményeket tapasztalnának a piliscsabaiak, nem csak a 
településfejlesztés területén. Ennek a folyamatnak része volt a 
közterületeken található több tucat roncsautó elszállítása tavaly 
decemberben. 2021 elején pedig egy pályázati forrásnak köszön-
hetően a közterületeken található, illegálisan elhelyezett hulla-
dékot távolítjuk el. Az idei évben megtörténik az ebösszeírás is, 
amivel azt szeretnénk elérni, hogy minden piliscsabai kutya chip-
pel legyen ellátva, regisztrálva legyen, és megfelelő oltással ren-
delkezzen, ezáltal pedig megszűnjön az az áldaltan állapot, amit 
sajnos nap mint nap tapasztalunk a kóborló kutyákkal találkozva. 

Új szolgáltató 
a szippantásban
A Fővárosi Katasztrófavédelmi Igazgatóság a nem közművel ösz-
szegyűjtött háztartási szennyvíz begyűjtésére Piliscsabán a Palter-
ra Hungária Kft.-t jelölte ki közérdekű szolgáltatóként. Akinek tehát 
szippantásra van szüksége, annak a 1995. évi LVII. (vízgazdálkodási) 
törvény rendelkezéseinek megfelelően a kijelölt cégtől kell megren-
delnie a szolgáltatást.

A szennyvízgyűjtő gépjármű kapacitása 11 m³, tartálya kalibrált 
mérőműszerrel van ellátva, így a számlázás alapját a pontos mé-
rés képezi. A szolgáltatás ára a piliscsabai önkormányzattal kötött 
közszolgáltatói szerződés alapján bruttó 5080 Ft köbméterenként. 
Amennyiben a szennyvízszippantás rendszeres, az alapárból ked-
vezményt biztosítanak. Az összegről a szolgáltató a helyszínen, a 
szennyvíz elszállításakor számlát állít ki. A díjat számla ellenében a 
szolgáltatás igénybevételét követően kell megfizetni.

A Palterra Hungária Kft. elérhetőségei: 06 70 50 100 60 (hívható mun-
kanapokon 7.30–15.30 között), info@palterra.hu

A házszámok 
felülvizsgálata várható
Piliscsaba Város Önkormányzata 2021-ben felülvizsgálja a piliscsa-
bai közterületek elnevezését és a házszámozást. Ennek kapcsán már 
megkezdődött a közterületnevek, házszámok, illetve címhelyek felül-
vizsgálata. A felülvizsgálat minden piliscsabai lakost érint, de nem 
feltétlenül kerül sor címváltozásra. 

Ha változik az ingatlan címe, az ingatlan tulajdonosát határozatban 
értesíti majd a hivatal. Az ingatlan új címe az ingatlan-nyilvántar-
tásban hivatalból átvezetésre kerül (a lakosnak ezzel kapcsolatban 
nincs teendője). A változással érintett címeken lakók lakcímkártyáját 
és forgalmi engedélyét az okmányirodában illetékmentesen kicseré-
lik; ehhez be kell mutatni a véglegessé vált határozatot, és le kell adni 
a korábbi lakcímkártyát, illetve forgalmi engedélyt. 

A címváltozást a cégbejegyzési eljárásban 30 napon belül be kell je-
lenteni, mely illetékmentes eljárás.

A fenti eljárások miatti címváltozások folyamatosan megtekinthetők 
lesznek a városi honlapon, valamint a polgármesteri hivatal hirdető-
tábláján.

A fenti jogszabályi rendelkezéseket érintő háttérmunka folyamatban 
van, ennek eredményes lefolytatása érdekében a tisztelt lakosság 
megértését és együttműködését kérik, valamint előre is megértését 
kérik azoknak az ingatlantulajdonosoknak, akiknek a házszáma meg-
változik, és ez esetlegesen kellemetlenségeket okoz.

Ebösszeírás február 1-től
Piliscsaba Város Önkormányzata 2021. február 1. és március 31. kö-
zött ebösszeírást tart. Az összeírás során minden négy hónapos kor-
nál idősebb kutyát kötelező regisztrálni.

2013 óta a négy hónaposnál idősebb kutyák csak transzponderrel 
(mikrochippel) megjelölve tarthatóak. Ha szükséges, a chipet a gazda 
az ebösszeírás határidejéig még pótolni tudja; emellett érdemes elle-
nőrizni az utolsó, veszettség elleni kötelező oltás időpontját is. 

Fontos tudni, hogy az adatszolgáltatási kötelezettség kiterjed a már 
korábban bejelentett ebekre is. Minden egyes kutyáról külön adatlapot 
kell kitölteni, az ebek oltási könyvének adatai alapján. Az ebtartók az 
összeírást követően is kötelesek az adatváltozásokat (elhullás, sza-
porulat, tulajdonosváltás, tartási hely változása) írásban bejelenteni a 
hivatal felé. Az adatszolgáltatási kötelezettség elmulasztása állatvé-
delmi bírságot von maga után, melynek összege 30 000 Ft. Az adat-
szolgáltatási kötelezettség teljesítését és a benyújtott adatlapok va-
lóságtartalmát a polgármesteri hivatal munkatársai ellenőrizni fogják.

Az adatlap elérhető nyomtatott formában az önkormányzat ügyfél-
szolgálati irodáján, valamint letölthető a városi honlapról, illetve online 
is kitölthető.

Számos adószabály változott 2021. január 1-jével, többek 
között megváltozott a helyi iparűzési adó benyújtásának 
menete, és a legtöbb vállalkozás 50%-os könnyítést kérhet 
az idei évre az IPA-ra vonatkozóan.

Az adótörvények módosításáról szóló 2020. évi CXVIII. tör-
vény több pontban is érinti a helyi iparűzési adóbevallás 
benyújtásának szabályait. Az egyik legfontosabb változás, 
hogy 2021. január 1-jétől csak és kizárólag az állami adóha-
tóságnál lehet benyújtani az esedékes és megelőző évekre 
esedékes helyi iparűzési adóbevallásokat, azok javítását és 
önellenőrzését. Az iparűzési adóbevallás feldolgozása és 
esetleges javítása már az önkormányzati adóhatóságnál 
történik. 

A nyomtatványok elérhetők  
a Nemzeti Adó- és Vámhivatal honlapján  

(https://nav.gov.hu)

Az adófizetést továbbra is az önkormányzat  
helyi iparűzési számlájára kell teljesíteni:  

10702143-68499084-51600000

A másik fontos változás, hogy azon mikro-, kis- és középvál-
lalkozások esetében, melyek nettó árbevétele vagy mérleg-
főösszegének értékhatára legfeljebb 4 milliárd forint, a helyi 
iparűzési adó mértéke a 2021. évben végződő adóévben 1% 
(a Piliscsabán alkalmazandó önkormányzati adórendelet-
ben meghatározott 1,85% helyett). 

Az adóelőleg megfizetésének részleteiről és a mérséklés 
lehetőségeiről a városi honlapon tájékozódhatnak:  
piliscsaba.asp.lgov.hu/valtozasok-helyi-iparuzesi-adoban 
piliscsaba.asp.lgov.hu/tajekoztato-mikro-kis-es-kozepvallal-
kozasok-adoeloleg-merseklesenek-lehetosegerol 

Polgármesteri Hivatal

Így változik a gépjárműadó
A gépjárműadóval kapcsolatos adóztatási feladatokat 2021. január 
elsejétől a Nemzeti Adó- és Vámhivatal (NAV) vette át. A változás 
a gépjármű-üzembentartókat (tulajdonosokat) nem érinti, plusz te-
endőjük nem lesz. 

A gépjárműadó első részletét  
március 15. helyett elég  
április 15-éig befizetni.

Év elején a NAV minden érintettnek határozatot küld a fizetendő 
adóról, az aktuális fizetési határidőkről és az új gépjárműadó-be-
vételi számláról. 2022-től már csak azok kapnak majd értesítést 
a NAV-tól, akiknél valami változás történt (például annyival nőtt a 
személygépkocsi életkora, hogy emiatt a gépjárműadó összege 
csökkent).

A gépjárműadó első részletét 2021. április 15-éig, a második rész-
letet 2021. szeptember 15-éig kell befizetni a 410-es adónemhez 
tartozó, 10032000-01079160 számú NAV Belföldi gépjárműadó 
bevételi számlára.

A változások nem befolyásolják a gépjárműadó alóli mentessége-
ket. A 2020. december 31-én fennálló adómentességet és szünetel-
tetést az önkormányzatok adatszolgáltatása alapján a NAV hivatal-
ból, automatikusan veszi figyelembe az adó kivetésénél.

Január elsejétől a mentességet, a szüneteltetést és az adókedvez-
ményt is a GJADO Adat- és változásbejelentő lap a gépjárműadó 
mentesség / kedvezmény / szüneteltetés igénybevételéhez elneve-
zésű adatlapon lehet bejelenteni, amely legegyszerűbben az Online 
Nyomtatványkitöltő Alkalmazással (ONYA, https://onya.nav.gov.hu) 
küldhető be a NAV-hoz. A nyomtatvány papíralapon is elérhető lesz 
majd a NAV központi ügyfélszolgálatain.

A 2020. december 31-éig keletkezett, változott vagy megszűnt 
adókötelezettséggel kapcsolatos kérdésekkel továbbra is az önkor-
mányzati adóhatóságokhoz lehet fordulni.

Polgármesteri Hivatal

Ugyancsak az idei évben kezdődik meg egy várhatóan másfél 
éves folyamat, melynek során rendezzük a piliscsabai házszá-
mokat, ezzel több évtizedes adósságot törlesztve a piliscsabai-
ak felé. Szinte mindenkit érinteni fog ez a téma, beleértve jóma-
gamat is. Bármerre járunk Piliscsabán, azt tapasztaljuk, hogy a 
házszámozás nem következetes, és nem követte le az elmúlt 
évtizedek telekosztásait. Ez sok kellemetlenséggel jár majd, de 
amikor a végére érünk, átlátható és tiszta lesz a helyzet ebben a 
tekintetben is. 

Mindemellett a nagy ütemben készülő csatornázási és útépíté-
si tervezésnek köszönhetően, továbbá az Önök visszajelzései 
alapján elkészülő lakossági hozzájárulási modell segítségével a 
csatornahálózat és az úthálózat rendezése is elkezdődik, remé-
nyeink szerint még az idei évben.

Farkas András
polgármester

A papíralapon kitöltött adatlapot visszaküldhetik: 
– elektronikusan (info@piliscsaba.hu),  
– postai úton (2081 Piliscsaba, Kinizsi utca 1–3., a borítékra írják rá: 
„Ebösszeírás”),  
– vagy személyesen betehetik az önkormányzat ügyfélszolgálati 
irodáján elhelyezett dobozba.

További információ a 06 26 575 500 hivatali telefonszám 322-es mel-
lékén kérhető.

A háromévente megismételt adatgyűjtésre, a meglévő adatbázis fris-
sítésére azért van szükség, hogy gyorsabban és könnyebben lehes-
sen beazonosítani a kóborló kutyák tulajdonosait, és hatékonyabban 
lehessen védekezni az állatról emberre terjedő betegségek ellen.

ÖNKORMÁNYZATÖNKORMÁNYZAT

Változások a helyi iparűzési adóban
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Piliscsaba Önkormányzata csatornázással és 
útburkolat-felújítással kapcsolatos kérdőívet 
juttatott el minden piliscsabai háztartásba. A la-
kosságtól január végéig várták a válaszokat. A 
kérdőívvel és a fejlesztéssel kapcsolatban Far-
kas András polgármestert kérdeztük.

vezetés is hozzátartozik, és itt is követnünk kell azt a logikát, hogy a 
vízelvezetés szempontjából a már meglévő vízelvezetési hálózatra 
beköthető utcákat vegyük előre. Ez alapján egy bonyolult mátrixról van 
szó, az azonban egyértelmű, hogy már 2021-től jelentős előrelépése-
ket fogunk tenni.

Hány utca vár csatornázásra? És hánynak nincs szilárd burkolata?

Arányszámokat tudok mondani, amelyek nagyon erőteljes számok. Az 
utak közel felén nincs vagy nincs megfelelő szilárd burkolat, a csator-
názottság alig hatvan százalékos. Ha a térség településeivel vetjük ösz-
sze a mi számainkat, akkor azt láthatjuk, hogy Piliscsaba nagyon rosz-
szul áll. Ez a tény nem az elmúlt 7 év fejleménye, hanem a kilencvenes 
és a kétezres évek nagyarányú lakóparképítéseinek köszönhető, ami-
nek következtében Piliscsaba 4000 fős faluból egy közel 9000 fős kis-
város lett. Ez olyan új igényeket hozott a szolgáltatások tekintetében, 
mint például az óvodaépítés, a hivatal növekedése, az orvosi ellátás 
bővítése vagy éppen a szennyvíztelep fejlesztése. Azoktól a beruhá-
zóktól, akik ezeket a lakóparkokat építették, az akkori vezetés nem kért 
érdemi hozzájárulást az infrastruktúra-fejlesztéshez. Ennek tudható be, 
hogy a ’90-es évektől Piliscsaba infrastruktúrájának a helyzete teljesen 
elszakadt a realitástól és fokozatosan leromlott.

Itt szeretném felhívni a lakosság figyelmét arra, hogy megdöbbentően 
sokan nincsenek bejelentkezve Piliscsabára. Nem veszik komolyan, 
hogy ha itt laknak, akkor ide tartozzon a lakcímkártyájuk is. Sokak 
esetében talán kényelmességből nem történik meg az átjelentkezés, 
sokan pedig az autó ingyenes fővárosi parkolása, a gyerekek Buda-
pesten való iskoláztatása céljából nem teszik ezt meg. Emiatt évente 
akár több tízmillió forintos állami normatívától esik el Piliscsaba, ami 
nagyon nagy akadálya a fejlesztéseknek. Kérem, hogy ezt is vegyék ko-
molyan, akik most magukra ismernek. Sokszor olyanok kérik számon 
az utak állapotát, akik papíron nem is itt élnek, és más település, sok 
esetben egy jó anyagi helyzetben lévő budai kerület kapja utánuk az 
államtól a normatívát.

A szennyvíztelep kapacitása elegendő lesz az újonnan csatornázott 
területek szennyvizének befogadására?

Nem, a szennyvíztelepet is bővítenünk kell, ez is része a fejlesztések-
nek. Hogy pontosan mennyivel, ezzel kapcsolatban most zajlanak az 
egyeztetések és a számítások. A jó hír az, hogy várhatóan a korábbi 
szennyvíztelephez tartozó elemek, mint például a medence és a hozzá 
tartozó csövek felhasználhatók, tehát csak gépészetileg kell bővíteni a 
szennyvíztelepet ahhoz, hogy működőképes legyen,  nincs szó horribi-
lis vagy beláthatatlan összegről.

Sólyom Ágnes

Csatornáról és utakról

A 2019-es óévbúcsúztatón még senki sem gondolt arra, hogy egy 
nagyon szomorú év vár ránk. 2020 januárjában 11 riasztásunk 
volt, és egyszer kértek a mentősök segítséget egy túlsúlyos beteg 
kórházba juttatásához. Februárban a 17 riasztás mellett a legsú-
lyosabb eset az volt, hogy leszakadt a műemlék híd, de sérülés 
szerencsére nem történt. Márciusban 7 riasztásunk volt, és két 
kötelező éves gyakorlaton voltunk túl. A kisvárosi nyugalmat azon-
ban megzavarta a koronavírus gyors terjedése.

A gyors helyzetfelismerésnek köszönhetően áprilisban az önkor-
mányzat segítségével két ózongenerátort szereztünk be, és meg-
hirdettük a Tegyünk együtt a járvány megfékezéséért elnevezésű 
akciót. Rögtön elkezdtük a szisztematikus fertőtlenítést a város-
ban, így – a 15 riasztás mellett – fertőtlenítettük az orvosi rendelő-
ket, a könyvtárat, a családsegítő ételszállító járműveit. Ez idő alatt 
560 helyiségben 280 órát töltöttünk a levegő megtisztításával. 

Májusban a közúti forgalom csökkenésének köszönhetően a ri-
asztások száma csökkent, 8 helyszínre hívtak ki bennünket. Hogy 
a fertőtlenítés folyamatos legyen az intézményekben, és ne legyen 
fennakadás a munkában, egy jól működő rendszert hoztunk létre. 

Az esztergomi tűzoltóságot 
és a hozzájuk tartozó HTP-
ket (Hivatásos Tűzoltó Pa-
rancsnokság – a szerk.) is 
fertőtlenítettük, 460 helyisé-
get 230 óra alatt tisztítottunk 
meg. 

Júniusban 15 riasztás mel-
lett segítettük a mentősök 
munkáját a beteghordásban, 
az önkormányzat kérésére a 
száraz időben portalanítást 
végeztünk, illetve beteg, el-
száradt, ezáltal veszélyessé 
vált fákat kellett kivágnunk. 

BAJ ESETÉN – A 112-ES SEGÉLYHÍVÓ TÁRCSÁZÁSA 
MELLETT – AZONNAL HÍVJÁK A PILISCSABA NAGYKÖZ-
SÉGI ÖNKÉNTES TŰZOLTÓ EGYESÜLETET 
A 06 30 991 3580-AS TELEFONSZÁMON!

ÖNKORMÁNYZAT KÖZBIZTONSÁG

Mi a felmérés célja? Felteszem, tudja az önkormányzat, hogy hol nin-
csen csatorna vagy szilárd burkolatú út a városban.

Természetesen pontosan tudjuk, hogy hol nincs szilárd burkolat, és 
hol nincs csatorna Piliscsabán. Ennek alapján készülnek a csatorná-
zási tervek a teljes településre vonatkozóan, és szintén ennek alapján 
készültek el több utca útfelújítási tervei is. Nem azért kérdeztük meg, 
hogy melyik utcához tartozik a kérdőív kitöltője, mert nem tudjuk, hogy 
abban az utcában hogyan áll a csatornázás vagy az útépítés, hanem 
azért, mert így tudjuk beazonosítani azt, hogy melyik utcából érkezett 
az adott levél. Szeretnénk pontosan látni azt, hogy hol, melyik utcából 
milyen erős az érdeklődés a felújítás iránt, és nyilván ezek az utcák 
prioritást fognak kapni a fejlesztések során.

Tehát abban az utcában épül meg hamarabb a csatorna, illetve az 
útburkolat, ahol többen vállalják a hozzájárulást?

Az útépítés esetében ez részben igaz lehet, és szerintem tud is majd 
működni, azonban a csatornázásnál másképp kell eljárnunk, hiszen 
nem építhetünk meg csatornát egy olyan utcában, ami aztán nem 
csatlakozik csatornázott utcához. Ez utóbbiban mindenképp a veze-
tékhálózat logikája szerint kell haladnunk. Ennek alapján mi már meg-
határoztunk egy prioritást, azonban több ág is van, ahol nincs még csa-
torna. Az első a településközpontban van, a második Klotildligetnek a 
nyugati, a harmadik Klotildligetnek a keleti végén. Ugyanakkor kiemel-
ten kezeljük a Fő út és Garancsi út környékét annak érdekében, hogy a 
településközpont felújítása minél hamarabb meg tudjon indulni.

Százalékos arányban vagy abszolút értékben számolnak? Egy ki-
sebb utca kisebb esélyekkel indul a prioritási versenyben?

Nem gondolom, hogy kisebb eséllyel indulna, különösen egy útépítés 
esetében. Nyilván egy rövidebb útszakaszt kevesebb önkormányzati 
támogatással, kevesebb önerővel tudunk felújítani. Egy mellékutca 
esetében a szélesség is kisebb lehet, tehát a fajlagos költség, vagy-
is az egy méterre jutó költség is kevesebb lehet, mint egy főutcában. 
Azt azonban figyelembe kell vennünk, hogy egy útépítéshez a vízel-

Riasztások és fertőtlenítés

Beszámoló a piliscsabai önkéntes tűzoltók 
2020-as évi munkájáról és a Covid–19 elleni vé-
dekezéséről.

Mindezek mellett folytattuk a fertőtlenítést, ebben a hónapban 
376 helyiségben 188 órát töltöttünk a levegő megtisztításával.

Júliusban a pilisvörösvári rendelőintézet felkért bennünket, hogy 
végezzük el náluk is a fertőtlenítést. Természetesen igent mond-
tunk, hiszen a rendelőbe sok olyan beteg jár, akik a mi vonulási 
területünkön laknak, és ezzel csökkenteni tudtuk a vírus terjedésé-
nek esélyét. A pilisvörösvári rendelőintézet épületében 580 helyi-
ség levegőjét 290 óra alatt tisztítottuk meg.

Augusztusban az időjárás nem volt kegyes hozzánk. A műve-
letirányítás a Göd térségében hatalmas károkat okozó vihar utáni 
munkálatokban kért segítséget, 350 helyszínen. A feladatok meg-
oldásához kettéosztottuk a csapatot, így 15 kárhelyszínt tudtunk 
megtisztítani, emellett pedig még 10 egyéb hazai kárhelyszínen is 
segítséget nyújtottunk. Természetesen a fertőtlenítést is folytat-
tuk, ahol igény volt rá, így ebben a hónapban 75 helyiségben 168 
órát dolgoztunk. Nem hagyhattuk ki a kötelező éves gyakorlatokat 
sem, és egy újabb taggal bővült a csapatunk, aki elvégezte a 40 
órás alapvizsgát. 

Szeptemberben csupán 3 riasztásunk volt, és felkészültünk az is-
kolakezdésre, közben pedig folyamatosan végeztük a fertőtlení-
téseket, 125 helyiséget és 100 munkaórát tudva magunk mögött. 
Októberben 4 riasztásunk volt, viszont a fertőtlenítésbe bevont 
intézmények száma megnövekedett, így ebben a hónapban 137 
helyiségben 274 órát töltöttünk fertőtlenítéssel. 

Novemberben 6 riasztásunk volt, ehhez társult az egyik hétvégén 
két eltévedt turista keresésére indított akció. A megnövekedett 
betegforgalom miatt viszont sűrűbben kellett fertőtlenítéseket 
végezni (270 helyiség, 185 óra). Decemberben 10 riasztáshoz vo-
nultunk, és sajnos a karácsony és a szilveszter körüli időszak sem 
telhetett el eltűnt személyek felkutatása nélkül. Az év utolsó orvosi 
rendelése után is elvégeztük a fertőtlenítést, ekkor 78 óra alatt 59 
helyiségnek tisztítottuk meg a levegőjét.

Összesítve tehát 2020-ban a fertőtlenítéssel töltött idő 1693 óra, 
2642 helyiségben. Összesen 131 riasztáson vettünk részt, négy 
kötelező éves gyakorlatot kellett elvégeznünk, három alkalommal 
segítettünk a mentősöknek betegmozgatásban, a rendőrség kéré-
sére pedig négy alkalommal vettünk részt eltűnt személyek felku-
tatásában. 

Köszönet mindenkinek, aki bármilyen formában – akár anyagi-
akkal – támogatja egyesületünket a védekezés sikeréért! Fő tá-
mogatóink: Piliscsaba Város Önkormányzata, MHM, MCM, Kretz 
Roland, Blue Planet, B-Angel, Üvegtigris. Köszönet a Decotti Kft.-
nek a tűzoltóautók dekorációjáért, valamint a Matu Office könyve-
lőirodának. 

Köszönjük mindenkinek, aki az adója 1%-ával támogatta egyesü-
letünket. Reméljük, hogy az idén is számíthatunk a segítségükre. 
Adószámunk: 18687800-1-13.

Mindenkinek boldog új évet kívánunk!

A Piliscsaba Önkéntes Tűzoltó Egyesület csapata
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Mióta él Piliscsabán, és milyennek látja a várost?

Gyerekként kerültem Piliscsabára, közel 20 évvel ezelőtt, ám azóta lé-
nyegesen többen lettünk. Szerintem mindannyiunknak fontos, hogy ter-
mészetközeli, barátságos, befogadó, kiváló adottságú településen élünk. 
Nagyon értékes közösségeket ismertem meg itt. Nyugodtan mondhatom, 
hogy fiatal párok családalapításának is megfelelő fészke lehet városunk. 
Ez engem is motivál.

Milyen utat járt be, mielőtt hivatali pozícióba lépett?

Környezetvédelmi szakterületen szereztem diplomát, ennek megfelelő 
munkakörökben dolgoztam: korábban a közigazgatásban vállaltam mun-
kát, voltam technológus, üzemvezető, illetve környezetvédelmi megbízott 
a vállalkozói szférában. Minden egyes munkakörből mást  kaptam útrava-
lóul. Már ifjú diákkorom óta érdekelt a közélet, a politika, ekkor különböző 
ifjúsági, civil csoportokban hallattam a hangomat, majd a 2010-es évek 
elején egy ártatlan baráti beszélgetést követően kapcsolódtam be a pilis-
csabai közélet vérkeringésébe.

Fiatalon, 29 évesen indult először az önkormányzati választáson. 
Mit szeretett volna akkoriban elérni? 

2014-ben csupán négy szavazat hiányzott a mandátum megszerzésé-
hez, amit én nagyon jó eredménynek tartottam, hiszen tulajdonképpen 
ismeretlenül sikerült elnyerni az emberek bizalmát. A hiteles, pragmati-
kus, zöld szemléletet szerettem volna bejuttatni a testületbe. A követke-
ző három évben külső bizottsági tagként sikerült egy kis rutint szerez-
nem, majd 2017-ben egy képviselő sajnálatos visszalépését követően, 
az úgynevezett kislistás választási rendszer szabályainak megfelelően 
váltam végül a testület tagjává.

Az azóta eltelt 4 év alatt milyen terveket sikerült véghez vinni?

A lehetőségeinkhez képest minden évben léptünk egyet előre zöld ügyek-
ben, többek között a faültetésekkel, elektromos töltőpont kialakításával, a 
megújuló energiával kapcsolatos fejlesztésekkel, melyek során napelemek 
kerültek az orvosi rendelőre és a Jókai iskolára. Az Erdészkerti óvodát is 

ennek szellemében építtettük meg, és a jövőben is igyekszünk a középüle-
tek felújításánál megújuló energiaforrásokkal kiegészíteni a fejlesztéseket. 
Ezen felül rengeteg még a tennivalónk, köztük van az egyik nagy álmom, 
egy községi komposztálótelep megvalósítása. Sok pozitív visszajelzést és 
kérdést kaptam már ez ügyben. Egyelőre az ehhez szükséges feltételek 
még hiányoznak, és a napi feladatok, az évtizedek alatt elmaradt fejleszté-
sek pótlásának prioritása is lassítja ezt a folyamatot, de bizakodó vagyok. 

Piliscsabán különösen fontos a természet védelme. Ez mennyire 
kerül középpontba a döntések meghozatalakor?

Számomra a természet- és környezetvédelem kifejezetten kardinális 
kérdés. Mint gyakorló keresztény ember, úgy vélem, hogy a teremtett 
világ rendje egy átfogó, összetett ökológiai rendszert tükröz. A körülöt-
tünk lévő élő és élettelen környezet védelmét talán a teremtésvédelem 
fogalmával lehet a legteljesebben kifejezni, melyben kifejeződik min-
dennapi egyéni felelősségünk, valamint az egészséges és tiszteletteljes 
szeretetünk természeti és épített környezetünk iránt. Fontosnak tartom, 
hogy a jó gazda gondosságának szellemében járjunk el a képviselő-tes-
tületben is, biztosítsuk vagy éppen korrigáljuk az utánunk lévő generá-
ciók számára azt, amit örökül kaptunk. Megítélésem szerint nemcsak 
a külső környezetünk védelmére kellene fókuszálnunk, hanem a belső, 
mentális és lelki egészségünkre is megfelelő hangsúlyt kellene fektet-
nünk. A külső környezetünk rendezettsége és tisztán tartása azonban 
alapvető feltétele a minőségi testi-lelki életünknek is. Ezt magamon is 
többször tapasztaltam már. De a képletet akár meg is fordíthatjuk: egy 
mentálisan és lelkileg rendezett ember nem lép fel öncélúan és káro-
san a teremtett környezetével szemben. A keresztény identitás és a zöld 
személet tökéletesen megfér egymás mellett, sőt szinergizmusban van.

A Humán Bizottság elnökeként milyen feladatokat lát el?

A feladataim meghatározásában az alapvető iránytű a Szervezeti és Mű-
ködési Szabályzat. Kiemelném azonban az önkormányzati törvény által 
meghatározott, kötelező és önként vállalt feladataink koordinálását, va-
lamint a döntések előkészítését, beszámolók véleményezését oktatási, 
egészségügyi, kulturális és szociális területen. Fontos feladatom a folya-

Ép testben ép lélek Elismerés az életmentő 
polgárőröknek
Hat Pest megyei 
polgárőr kapott ki-
tüntetést munkája 
elismeréseként múlt 
év decemberében. A 
kitüntetettek között 
volt Simon Gyula, a 
Piliscsabai Polgárőr 
Egyesület alelnöke. 
Az Életmentő Érdemrendet dr. Túrós András, az Országos 
Polgárőr Szövetség (OPSZ) elnöke adta át a kitüntetetteknek 
2020. december 15-én, a Készenléti Rendőrség központjának 
lovagtermében, zárt körű ünnepség keretében.

Simon Gyula, a Piliscsabai Polgárőr Egyesület alelnöke no-
vember 22-én egy vasúti töltésről lezuhant asszony életét 
mentette meg. Az asszony közel hat órát feküdt magatehe-
tetlenül az árokban, míg egy fiatal nő az elhaladó vonatból 
véletlenül videóra nem vette a fekvő embert. A felvételt készí-
tő és azt a közösségi oldalon közzétevő siket nőt, Kucsorka 
Bettinát elnöki elismerésben és jutalomban részesítette az 
OPSZ elnöke. A Pest Megyei Polgárőr Szövetség elnöke, dr. 
Bilisics Péter elnöki dicséretben részesítette Jeneses Imrét, a 
Pilisjászfalui Polgárőr Egyesület tagját, aki látta a felvételt az 
interneten, és értesítette a piliscsabai polgárőröket, valamint 
Bálint Orsolyát, aki szintén részt vett a jelzésadásban.

„Példamutatás, önzetlenség, tenni akarás – ezek jellemzik 
azokat a polgárőröket, akik az elmúlt hónapok során több 
ember életét is megmentették” – mondta el beszédében dr. 
Túrós András.

Adventi kántálás 
Az idei adventünk különleges volt. Református gyülekezetünk 
időseinek a szokásos karácsonyi ajándékot nem a megszokott 
módon vittük el. Isten kegyelméből 38 helyre mentünk énekelni, 
és vihettük a jó hírt, felelevenítve a kántálás szokását. Igazán jó 
szívvel és meghatódva fogadtak a kapuk túloldalán a jó ideje be-
zártságban élő időseink. Köszönöm ezt a felemelő élményt nekik 
és az esténként együtt éneklő fiataloknak, akik az idejükből ránk 
szántak, hogy ez által a kis fénysugár által is hirdethessük Jézus 
Urunk evangéliumát, a szeretet, az öröm és a reménység üzenetét. 
A reménységét, hogy Istenünk hatalmasabb ennél a vírusnál, és 
nemsokára együtt énekelhetünk, kicsik és nagyok, fiatalok és öre-
gek a templomunkban. „Ha zörget Jézus, jól figyelj ám! Betér a szí-
vünk ajtaján! Ujjong a szívünk, dalra gyúl. Nincs már messze az Úr!”

Gyarmati Ágnes

A Piliscsabai Jókai Mór Álta-
lános Iskola tanulói számára 
az iskolai lovasoktatás a 
PCSLE lovardájában nem ért 
véget a korlátozások ellené-
re sem. Az első, második és 
harmadik osztályos tanulók 

– közel hatvan kisiskolás – abban a kiváltságos helyzetben vannak, 
hogy a szigorítások és a vírushelyzet mellett is hetente egy alka-
lommal, órarendi rendszerben részesülnek lovasoktatásban, kedd, 
szerda és csütörtök délelőttönként. A kis csoportokra felosztott osz-
tályok minden alkalommal új és új élményekkel gazdagodnak Bo-
kodi Nóra, Fehér Lilian és Kiss Luca oktatóknak köszönhetően. Az 
egész éves oktatási tematika a lovagláson kívül tartalmaz elméleti 
oktatást is (balesetvédelem, lóápolás, lovak életmódjának ismerete).

Mint ismeretes, a lovaglással a gyermekeknél komplex fejlesztés 
érhető el. A sport fizikai, pszichikai, szociális hatása elismert, segíti 
a koncentrációt, terápiás hatással van a nehezebben kezelhető, fi-
gyelemzavaros és akár hiperaktív gyerekekre is. Bár ők tudatosan 
ebből mit sem ismernek fel, a mosoly az arcukon, és a pedagógusok, 
szülők pozitív visszajelzése bizonyítja azt, hogy tudatosan felépített 
munka folyik az Iskola utca 20. szám alatt.

Püski Nikoletta
PCSLE Lovas Szakosztály vezető

Lovaglás a Jókai iskolában

A helyi önkormányzat leg-

fiatalabb tagja lelkesedik 

a sportért és a természet 

védelméért. Lázi Tamás 

önkormányzati képviselőt 

kérdeztük munkájáról, ter-

veiről és mindennapjairól. 

matos kapcsolattartás és szoros együttműködés a helyi intézmények 
vezetőivel, a képviselőtársakkal, a szakbizottság külső tagjaival. A mos-
tani különleges helyzetben a döntéshelyzetek során elektronikus formá-
ban kérem ki a külső tagok véleményét, akár rendeletalkotási, akár pénz-
ügyi vonatkozású döntésekről van szó. Úgy érzem, jól működő együtt 
gondolkodás jött létre a korábbi találkozások alkalmával, a bizottság 
tagjaival remekül kiegészítjük egymást. Elsődleges feladatunk jelenleg 
a költségvetés megalkotása, és azon belül egyes szociális alapellátási 
feladatok megnövekedett költségeinek biztosítása. 

A Pénzügyi Bizottság tagjaként milyennek látja a település jövőjét?

A rendkívüli helyzet ellenére bizakodó vagyok. Úgy látom, hogy határozott 
és tapasztalt elnöke és elnökhelyettese van a Pénzügyi Bizottságnak, és 
igyekszünk megfontolt, reális célok mentén gazdálkodni a rendelkezésre 
álló forrásainkkal. A soron következő uniós fejlesztési ciklusban Pest me-
gye, leválva a fővárostól, már külön fejlesztési régióként szerepel. Sokkal 
előnyösebb helyzetbe kerül ezáltal Piliscsaba is, és a külső források által 
új perspektívák nyílnak meg.

Milyen tervekkel indult neki az új évnek?

Az év első felét a járványhelyzet miatt a türelem kell, hogy jellemezze, erő-
koncentrációval, a gondolatok rendezésével, az előttünk álló feladatok 
tervezésével kiegészülve, az átoltottságot követően az év második felét 
pedig az újraébredés. A közösségi életben számos rendezvény, társasági 
program szerepel a terveim között. A Humán Bizottság elnökeként szeret-
ném, ha a jövőben fejlődne a szociális ellátó rendszer visszajelzési mecha-
nizmusa. Több találkozást és személyes konzultációt szeretnék.

Mi a kedvenc időtöltése, mikor éppen nem dolgozik?

Az aktív pihenést részesítem előnyben, amelybe éppúgy beletartozik a ker-
ti munka, mint a kerékpározás vagy a túrázás, melyre a bennünket körülve-
vő, titokzatos Pilis – változatos természeti formakincseivel és történelmi 
hagyományaival – kiválóan alkalmas. A közelmúltban megszerettem 
az úszást és a szaunázást, ez most rettentően hiányzik, helyette viszont 
most jobban teret nyer az olvasás. Különösen érdekelnek a történelmi vo-
natkozású folyóiratok és irodalmi művek. Nagy rajongója vagyok minde-
mellett a hazai borkultúrának, a borkóstolókat és kirándulásokat is nagyon 
várom már. Végül el kell árulnom, hogy van egy régi „betegségem”: mélyen 
gyökerezik a lelkesedésem egy Budapest 9. kerületében lévő nagyszerű 
sportklub, a Fradi iránt. Jól összeszokott baráti társasággal több éve bér-
letes szurkolóként járunk labdarúgó-mérkőzésekre. Jelenleg ezt mellőzni 
kell, de a tévé és az internet segítségével most ez is egyfajta kikapcsoló-
dást jelent számomra.

Kovács Ildikó

ÖNKORMÁNYZAT HÍREK

9Piliscsabai Polgár

Fotó: Sebestyén Jenő
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Templomépítés
háborúban

Előző számunkban olvashattak róla, hogy az 
1930-as években a lakosság és a nyaralók egyre 
növekvő száma miatt hogyan merült fel egy ró-
mai katolikus templom építésének ötlete. 1937 
végére az egyházközségi képviselő-testület 
feladatai között fő helyen szerepelt a templom 
megépítése.

Első lépésként az anyagi támogatás felmérésére a testület jelentke-
zési íveket bocsátott ki, amin a hívek az építéshez való hozzájárulás-
ra szánt összeget tüntethették fel. Így 1939-re 10 000 pengő gyűlt 
össze. Aki nagyobb adományt tudott adni, kifizethetett egy-egy abla-
kot, amire felkerült az adományozó neve.

A sok utánajárásra, gyakorlati feladatra 1939-ben létrehoztak egy női 
bizottságot, amelynek vezetője Seereiner Alfonzné lett, aki – mint is-
kolaigazgató – éppen nyugdíjba vonult és Pestről a család klotildlige-
ti házába költözött. Ő hatalmas szervezési gyakorlattal és vehemen-
ciával vetette bele magát az építkezés megszervezésébe.

A következő megoldandó feladat a leendő templom helyszínének ki-
választása volt. A község a Fenyő sor – Gesztenye sor sarkán lévő 
telket ajánlotta fel templomépítés céljára. Ez a hely azonban nem 
nyerte el sem a hívek, sem a bizottság tetszését. A női bizottság el-
nökének az volt az elképzelése, hogy a csabai templom, a már épülő 
református templom és a ligeti katolikus templom egy tengely men-
tén legyen. Elment az irgalmas nővérek rendfőnökéhez és kérte, hogy 
ajánlják fel a Gesztenye sor és az Erzsébet királyné utca sarkán lévő 
telküket a templom megépítéséhez. 1939-ben meg is történt a telek-
könyvi bejegyzés.

A templom épületének tervezésénél az elnök asszony ragaszkodott 
Goszleth Lajos építész, műegyetemi tanár személyéhez, aki egyút-
tal az Országos Egyházművészeti Hivatal titkára volt, és akinek az 
egyházi építészet terén nagy gyakorlata volt. A tervek 1940 végére 
készültek el.

Az „első kapavágást” 1941 júliusában tette meg a püspöki helynök, dr. 
Potyondy Imre. Közben már kitört a II. világháború, és ez több szem-
pontból is megnehezítette az építkezést. Egyrészt félő volt, hogy az 
összegyűlt pénz elértéktelenedik. Másrészt a háború miatt nem volt 
munkaerő, a falubeli férfiakat behívták katonának. Emellett az épí-
tőanyagokat, autókat, rádiókat is „besorozták”.

A bizottság az építés vezetésével Müllner Mátyás piliscsabai kőműves-
mestert bízta meg, aki anyaghiány miatt csak az alapozási munkákat 
tudta elvégezni, 1942-ben pedig meghalt. A munka folytatásáról már 
szinte le kellett mondani, amikor Seereiner Alfonzné megkérte a Klotildli-
geten élő Nagybaczoni Nagy Vilmos hadügyminisztert, hogy az elhunyt 
Müllner Mátyás fiait, György kőművesmestert és József ácsmestert 
(akiket még éppen nem vezényeltek a frontra) hívja haza. Emellett el-
ment Szombathelyi Ferenc vezérkari főnökhöz is, és arra kérte, hogy 
szabadítson fel annyi építőanyagot, amennyivel a templom építését 
folytatni tudják. Nem lehetünk elég hálásak ennek a két mélyen hívő re-
formátus embernek, hogy az ügyet felvállalták, és így – nagyban nekik 
köszönhetően – megépülhetett a ligeti templom. Ez is bizonyítja, hogy 
az ökumené az igaz emberek szívében mindig is létezett…

A háborús nehézségek miatt a későbbiekben is lassan haladt a mun-
ka. A szerzetesrendek ugyan komoly összegekkel járultak hozzá az 
építkezéshez, és a hívek is megtartották adakozó kedvüket, a női 
bizottság rengeteg programot szervezett – vásárokat, hangverse-
nyeket, előadásokat, bálokat –, ahol minden alkalommal adakozni 
lehetett, a pénz azonban – természetesen – így sem volt elég. 

Birtokomban van egy templomépítő bizottsági jegyzőkönyv 1939. 
december 11-i dátummal, ami egy 20 pontból álló listát tartalmaz, 
Honnan szerezhetünk pénzt? címmel. Remek lista, fel van sorolva 
rajta a Vallás- és Közoktatásügyi Minisztérium, a püspökség, a telek- 
és háztulajdonosok, valamint olyan bevételi források mint egyházadó, 
téglajegy, tombola, képeslapok stb. Komolyan bajban voltak. Arra vo-
natkozóan nem találtam adatot, hogy a község mennyi pénzt adott a 
templom építésére, ami persze nem jelenti azt, hogy ne adtak volna. 
Az Egyházi Hivataltól és a Vallás- és Közoktatásügyi Minisztériumtól 
viszont a püspökségen keresztül 1943-ban és 1944-ben is érkezett 
segély.

Bár továbbra is lassan haladt a munka, de a sok fáradság, jóakarat 
meghozta az eredményét. Ha teljesen kész nem is lett, de felépült a 
Jézus Szívéről elnevezett templom, és 1944. szeptember 8-án Shvoy 
Lajos megyés püspök felszentelhette. A további munkák a következő 
évek alatt fokozatosan készültek el. A járólapokat 1946-ban fektették 
le. A gyóntatószéket Sarkadi Ferenc piliscsabai asztalos, az áldozta-
tórácsot Baranya Mihály klotildligeti lakatos készítette Goszleth Lajos 
tervei alapján. Az ambót díszítő mozaik Barth Ferenc festőművész 
munkája. Az ajtókat 1953-ban már az új plébános, Zsolnay Béla atya 
festette le Sarkadi Ferenccel. Sajnos a templom ékessége, az árkád-
sor a harangtoronnyal (Goszleth eredeti terve) sohasem készült el.

A berendezés szintén különböző időben és különböző helyekről ke-
rült a templomba. A főoltárt és a Mária-szobrot a vörösvári szociális 
otthonból kaptunk. A padok és a harmónium 1950-ben, a szerzetes-
rendek feloszlatása után került ide az irgalmas nővérektől, ahogyan a 
sekrestye berendezése és egyéb használati tárgyak is, szintén külön-
féle apácarendektől. Így vált lakhatóvá rengeteg segítséggel, nagyon 
sok szeretettel a mi kis templomunk.

Farkas Márta
 
A képeslap Gyarmati Richárd gyűjteményéből származik.

Farsangolás másképpen

A klotildligeti templom látványterve, 1940

NEMZETISÉG HELYTÖRTÉNET

Nachrichten 
A német nemzetiségi önkormányzat hírei

Ugyan a rendezvényeinket, eseményeinket nem tudtuk megtartani, azért az élet nem állt meg. Decem-
berben elkészült a 2021. évi naptárunk, hiszen vannak hagyományok, amelyekhez most is ragaszkod-
nunk kell. Minden évben új tematikával dolgozunk, hogy így új helytörténeti értékeket, eddig rejtve maradt 
információkat fedezhessünk fel. Az idei naptárban a csabai szakmák, iparosok és települési különleges-
ségek lettek a témáink. Helyet kapott többek között a csabai gyógyszertár, két kiemelkedő orvos és szak-
ember története, az erdészeti munkák, a hercegi uradalom élete, a vegyeskereskedések, a hentesüzlet 
és a városi igazgatás rendjének bemutatása a bírótól a jegyzőn át a 
kisbíróig. 

Köszönjük ezúton is mindenkinek, aki fotókkal, információkkal, em-
lékeivel segítette a kiadvány létrejöttét. A naptár egy csodás, fenyőfa 
alakú mézeskalács kíséretében kerülhetett minden egyesületi tagunk 
karácsonyfája alá. 

Megritkultak személyes találkozásaink, de születésnaposaink kö-
szöntése nem maradhatott el. Szeretettel gratuláltunk két különle-
ges, örökifjú hölgynek 80. születésnapja alkalmából: Priegl Ferencné 
Annának és Keresztes Józsefné Piroskának.

Bőhm Krisztina
kulturális referens
Fotó: PNKE

Idén a farsang a január 6. és február 16. közötti időszakra esik. Ezt az 
időt télbúcsúztatónak is mondhatjuk, hagyományosan vidám lako-
mák, bálok, mulatságok, népünnepélyek jellemzik. Közösségünkben 
új szokást vezettünk be, és az elmúlt két farsang alkalmával egy vi-
dám felvonulást rendeztünk.

Az idén különösen fontos, hogy a nehézségek ellenére is képesek 
legyünk a vidámságra, tréfálkozásra. A régi farsangokra így emlé-
kezett vissza id. Boldog (Bélik) János: „Vasárnap délután 3 órakor 
már javában szólt a fúvószene, a kocsmák előtt polkára, keringő-
re jártak a lábak, folyt a mulatozás egészen hétfő reggelig. Reggel 
a leányok, legények hazamentek egy kicsit aludni, hogy délután ott 
folytassák, ahol abbahagyták, s táncoltak megint reggelig. (A leg-
híresebb táncosok közé tartozott Piláth Katalin, Stefanek József, 
Malárik Miklós.) Ezt követően a legények nem hazamentek, hanem 
a zenekar kíséretében elindultak azokhoz a leányokhoz, akikkel 
előzőleg együtt mulattak. A házaknál már várták őket. Mindenütt 
táncoltak néhány számot, a gazda borral, süteménnyel, siskával – 
farsangi fánkkal – kínálta meg a társaságot, majd az esti bálhoz, 
a vacsorához tyúkokat, kolbászt, kenyeret és tojást kaptak. A fukar 
gazdákat természetesen megtréfálták: amíg a legények egy része 
szóval tartotta a házbelieket, addig a többiek megdézsmálták a ba-
romfiudvart és az éléskamrát. Az összeszedett tyúkokat, kolbászt, 
tojást közben egy legény elvitte a Krajcsirik-vendéglőbe (ide jártak 
a szlovákok), ahol az asszonyok már várták a zsákmányt, és estére 
elkészítették a csirkepaprikást, valamint a kolbászos tojásrántottát. 
A felkeresett leányok, a jövendőbeli menyasszonyok, akiknek min-
den legény vásárolt egy narancsot Maxi bácsitól, szüleikkel együtt 
hivatalosak voltak a vacsorára, ami után éjfélig folyt a mulatozás.” 
Mindenkinek kellemes farsangolást és szép tavaszt kívánunk id. Dre-
venka Antal versével!

Hírmondó

Id. Drevenka Antal: 

Fašiangy

Zima! Ber si klobúk na hlavu,
Azda inde ťa čakajú

Mi fašiangy privítáme,
V ních dobre sa zabáváme.

Spievame aj tancujeme,
Občas v nebe sa cítíme.

Potom ked ich, po krk mame,
Velkím smutkom pohovame.

Fotó: Szabó János
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A vonatkozó törvényi rendelkezések értelmében a piliscsabai ön-
kormányzat Piliscsaba Német Nemzetiségi Önkormányzatának 
tulajdonába adta a Hauck János Német Nemzetiségi Általános 
Iskola épületét és a hozzá tartozó ingó vagyontárgyakat. Az erről 
szóló szerződést december 8-án írta alá Farkas András polgár-
mester és Tázer Pálné, a PNNÖ elnöke.

A szerződés értelmében ingyenesen a német nemzetiségi önkor-
mányzat tulajdonába került a Templom tér 7. szám alatti ingat-
lan annak tartozékaival együtt, valamint a feladatellátás céljára 
átadott ingó vagyonelemek. Az átadásra a nemzetiségek jogairól 
szóló 2011. évi CLXXIX. törvény idei módosításainak megfelelően 
került sor, a tulajdonjog a Hauck János Német Nemzetiségi Álta-
lános Iskola fenntartásához kapcsolódó feladatellátás céljára és 
idejére szól.

Várja a gyerekeket a Páduai 

Ha a járványhelyzet miatt nem tudnánk megtartani február 17–18-
án a Páduai Szent Antal Iskola hagyományos tájékoztatóját és nyílt 
napját, ha a március 6-ra tervezett játékos ismerkedés, az Iskolacsa-
logató megtartása is kétségessé válna, ráadásul most nem látható 
előre, mikor léphetnek ismét látogatók az iskolába, és hogy mikor 
beszélgethetünk az érdeklődő szülőkkel – akkor fogadják szeretettel 
a következő tanévben első osztályos tanítóink bemutatkozását itt, a 
Polgár hasábjain! Minden nehézség ellenére reméljük, hogy szemé-
lyesen is találkozunk! 

Berthóty László Gergely igazgató

Engerth Jánosné (Juli néni) és Font Edit: Az iskola közösségének 
mindketten régóta tagjai vagyunk. Négy éve dolgozunk párban, ha-
gyományos tanrend szerint. Ez azt jelenti, hogy Juli a közismereti 
tantárgyakat, Edit pedig a készségtárgyakat tanítja, illetve a napközis 
foglalkozásokat vezeti. Ez a munkaforma lehetővé teszi, hogy a tan-
tárgyakat összekapcsoljuk, és projektfeladatokat valósítsunk meg.

Számunkra a gyerekekkel való találkozás, foglalkozás igazi örömfor-
rás. Fontosnak tartjuk a gyerekek érzelmi biztonságát, a családias 
légkör megteremtését. Tanításunk jellemzője az élményközpontú-
ság: a gyerekek tevékeny résztvevői a tanulási folyamatnak, ily mó-
don sikerélményhez jutnak. Munkánk során hangsúlyt kap a szemé-
lyiségfejlesztő és közösségépítő játék. Mindennapjainkat átszövi a 
népi kultúra, a mondókázás, a népi játékok, esetenként a néptánc, a 
népmesék és a népdalok. A készségtárgyakon túl szabadidőben is 

Nyert a nyár végén beadott tanodapályázat, így három évre biztosítva 
van a Piliscsabai Tanoda működése – tudtuk meg Kézdy-Brózik Verától, 
a tanoda szakmai vezetőjétől.

A tanodát Piliscsaba önkormányzata helyiség és eszközök biztosításá-
val támogatja, az intézmény emellett korábban uniós, majd 2019 óta 
hazai pályázati pénzekből tudta a költségeket fedezni. A most megnyert 
működési pályázat egy fix alapösszeg mellett normatív támogatást 
nyújt a tanodába járó gyerekek után, ráadásul mindezt hosszú távra, 
három évre nyerte el a Piliscsabai Tanoda. Ennek köszönhetően 2023. 
december 31-ig biztosított az intézmény működése.

A Piliscsabai Tanoda 25 fő, rendszeres gyermekvédelmi kedvezmény-
nyel rendelkező vagy hátrányos helyzetű gyerek számára kínál délutáni 
tanulási és szabadidős lehetőséget. A tanodában a közös tanulás és 
felzárkóztatás mellett a készségfejlesztésre, a tehetséggondozásra és 
a szabadidő változatos eltöltésére is biztosítják a kereteket, az időt és 
a lehetőséget.

A Piliscsabai Tanoda 2013 óta működik, az elmúlt évek alatt az önkor-
mányzati támogatásnak és a pályázati forrásoknak köszönhetően je-
lentős fejlődésen ment keresztül. Fenntartója jelenleg a Magyarországi 
Református Egyház Diakóniai Irodája; az iroda országos, 12 tanodát 
számláló hálózatába tartozik a piliscsabai intézmény. A tanoda munka-
társai szorosan együttműködnek a helyi családsegítővel, az iskolákkal 
és az önkormányzattal, hogy segítséget tudjanak nyújtani a hátrányos 
helyzetű gyerekeknek a tanulásban, a szabadidő tartalmas eltöltésében, 

céljaik elérésében – ráadásul mindezt támogató, együttműködő közös-
ségben.

Akit érdekel a tanoda működése, és szeretne csatlakozni tanulóként 
vagy önkéntes segítőként, Kézdy-Brózik Vera szakmai vezetőt  
keresheti a 36 20 824 3565-ös telefonszámon,  
a Piliscsabai Tanoda Facebook-oldalán  
(https://www.facebook.com/Piliscsabai-Tanoda-212174695614768) 
vagy a pcstanoda@gmail.com e-mail-címen.

teret kap a barkácsolás, a kézműveskedés, amely a gyermek szemé-
lyiségének egyik meghatározó megnyilvánulási formája. Az olvasást, 
írást osztályunkban Meixner-módszerrel tanítjuk.

Nagy örömmel, szeretettel várjuk az iskolánk közösségébe készülő 
gyerekeket!

Barkóczi Katalin: Családommal a szomszéd településen, Tinnyén 
élünk. Kilenc éve fejlesztőpedagógusként, tanítóként és osztály-
főnökként dolgozom az iskolában. Pedagógusként és szülőként is 
látom, hogy az iskolakezdés nagy mérföldkő a családok életében. 
Igyekszem mindent megtenni annak érdekében, hogy zökkenőmen-
tes legyen az óvoda és iskola közötti átmenet. Az első iskolai élmé-
nyek meghatározóak, ezért fontos, hogy a gyerekek a kezdetektől 
fogva szeretetteljes, nyugodt légkörben jól érezzék magukat. Célom, 
hogy tanítványaim biztos alapokra tegyenek szert, és a keresztény 
értékeknek megfelelő nevelésben részesüljenek. A tanulás mellett 
olyan osztályközösség kialakítására törekszem, ahol megtanulják 
tisztelni, segíteni, elfogadni egymást a diákok.

Úgy vélem, munkám akkor lehet igazán eredményes, ha a gyerekek 
érzik a szülők és nevelők együttes támogatását. A tanulók harmoni-
kus fejlődése érdekében a szülőkkel való jó kapcsolat kialakítására 
törekszem. Mónikával évek óta szorosan együttműködve irányítjuk 
osztályunk munkáját, én a magyar nyelv és irodalom, környezetisme-
ret, rajz, technika és testnevelés tantárgyakat tanítom.

Hargita-Petrán Mónika: Hét éve tanítok, ebből négy éve a Páduai-
ban, ezt megelőzően otthon neveltem három gyermekemet. Katival 
összhangban fogjuk a leendő első osztályosokat fejleszteni, tanítani. 
Én a matematika, testnevelés, rajz és ének tantárgyakat viszem az 
osztályban, a napközis feladatokat megosztjuk.

Fontosnak tartom a gyerekek szellemi nevelése mellett a test és 
egészség megóvását, fejlesztését. Óráimon változatos feladatokkal, 
játékokkal teremtünk jókedvet, mozgatjuk meg a gyerekeket. A gye-
rekkel beszélgetve középpontba kerülnek az érzelmek, ezzel egymás 
iránti empatikus képességeiket erősítjük, és a velük való jó kapcso-
latunkat megalapozza személyes élményeik rend-
szeres meghallgatása. Törekszem a jó kapcsolat-
ra mind a szülőkkel, mind a gyermekekkel, amely 
nagyon fontos a közös és eredményes munka 
érdekében. Sok szeretettel és izgalommal várjuk  
a leendő elsős gyermekeket a Páduaiba!

OKTATÁS OKTATÁS

A PNNÖ tulajdonába került a Hauck iskola

Háromévnyi támogatást nyert a tanoda
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A madarak téli etetése
Idén télen sok helyről hallani, hogy alig érkez-
nek vendégek a madáretetőre, a kitett eleség-
hez hozzá se nyúlnak a madarak, míg a korábbi 
években számos különböző faj látogatta etető-
inket. Az okoknak és a madáretetéssel kapcso-
latos további tudnivalóknak jártunk utána.

Etessünk vagy ne etessünk?
Ősszel megkezdődik a barkácsolás az óvodákban, otthonainkban: 
készülnek a madáretetők. Vajon ha elhagynánk ezt a szép szokást, 
éhen halnának a madaraink? Természetesen nem. Azok az állandó 
madaraink, akik télen is hazánkban maradnak, vagy azok, akik észa-
kabbról érkeznek hozzánk télire, alkalmazkodóképességüknek kö-
szönhetően emberi segítség nélkül is képesek túlélni itt a hidegebb 
időszakot. Ráadásul az sem probléma számukra, ha leesik a hó, és 
nem találnak táplálékot, mert egy veréb méretű énekesmadár is ké-
pes 24 óra alatt 1000 kilométert repülni, és ezt a távolságot akár több 
napon át, folyamatosan megtenni. Mivel napokkal korábban megér-
zik a hidegfront érkezését, időben el tudnak indulni, hogy ha szüksé-
ges, melegebb tájat keressenek maguknak.

Hogyan és mivel etessünk?
A madáretetést már október második felében megkezdhetjük. Ilyen-
kor elég az ágakra egy-két almát felszúrnunk vagy néhány marék 
olajos magot kiszórnunk, ez utóbbi a vonulóban lévő madarak zsír-
tartalék-felhalmozását is segítheti. 

A legfontosabb téli madáreleség a natúr, fekete napraforgó. Emellett 
fontos téli etetőanyag az állati zsiradék: a kacsa-, liba- és sertésháj, 
a sótlan sertés zsírszalonna, a faggyú vagy a cinkegolyó. Adhatunk 

Madáretetők a Jági-tanösvényen 
A Pilisi Len Látogatóközpont 15 éve tart fenn egy nagy ma-
dáretetőt a Jági-tó mellett. Az etetést októberben kezdjük, és 
egészen márciusig végezzük, amíg az utolsó fagyok el nem 
vonulnak. Az etető több célt is szolgál. Amellett, hogy kiegészíti 
a télen is nálunk maradó és az északabbról érkező, itt telelő 
madarak táplálékkínálatát, lehetővé teszi a madarak megfigye-
lését, illetve segíti a madárgyűrűzést.

Októbertől márciusig rendszeresen (havonta egy-két szombati 
napon) tartunk madárgyűrűzéseket, ahol a tollas jószágokat 
testközelből láthatják, megismerhetik az érdeklődők. Ennek 
nagyon fontos szerepe van az emberek természethez való 
pozitív attitűdjének erősítésében, valamint a környezeti neve-
lésben, emellett segítségével érdekes információkat is nyerhe-
tünk a madarak szokásairól, életéről.

A madáretető környéki 
erdőkben mesterséges 
fészekodútelepet tar-
tunk fenn, ahol rendsze-
resen meggyűrűzzük a 
tojásból kikelő fiókákat. 
A téli madárgyűrűzések 
során pedig gyakori-
ak a visszafogások az 
odútelepen felnőtt ma-
darak közül, ami azt je-
lenti számunkra, hogy a 
téli táplálékhiány idején 
az etetés megtartja a 
madarakat a területen.

A másik érdekesség, amit mindebből megtudhatunk: a mada-
rak kora. Ki tudná megmondani, meddig él a természetben egy 
kis cinege? A gyűrűzési adatokból a visszafogások segítsé-
gével erre a kérdésre is választ kaphatunk. 2018-ban például 
visszafogtunk egy olyan barátcinegét, amelyet hét évvel koráb-
ban ugyanitt gyűrűztünk meg. Tehát egy barátcinege akár hét 
évig is elélhet.

A Jági-tanösvény mentén az Erdőmentők Alapítvány tagjai 
több madáretetőt is kihelyeztek. Ezúton is köszönjük azoknak, 
akik segítenek ezen etetők feltöltésében!

Karlné Menráth Réka

Egy új Steyr traktorral és egy Pronar típusú pótkocsival gyarapodott 
a héten a Dr. Szepesi László Mezőgazdasági Technikum, Szakképző 
Iskola és Kollégium gépparkja. A gépek beszerzését az Agrárminisz-
térium támogatta.

Az új oktatótraktort, mely a legmodernebb technikával van felszerel-
ve, a T kategóriás jogosítványszerzés gyakorlati képzésében fogják 
használni az iskola tanulói. Az iskola fő profilját alkotó képzések – a 
mezőgazdasági gépész és gépésztechnikus, az erdésztechnikus és 
az erdőművelő-fakitermelő – egyre népszerűbbek a fiatalok körében, 
többek között az ösztöndíjrendszernek köszönhetően. Idén is szere-
tettel várjuk az agrárképzések iránt érdeklődő diákok jelentkezését az 
info@szepesiszki.hu címen.

Börzsönyi Tünde
igazgató

gyümölcsöt is, ezeket inkább szúrjuk vagy akasszuk a bokrok, fák 
ágaira. Egy-két órás időtartamra kitehető az etetőbe főtt zöldség is, 
de kenyeret, kenyérmorzsát, egyéb gabonából készült péksüteményt, 
popcornt, chipset semmiképpen ne adjunk nekik. 

Hova lettek idén télen  
az énekesmadarak?
Bizonyára sokan vagyunk csalódottak, amiért idén nincs annyi madár 
a kertbe kitett etetőkön. Ennek több oka is van, a Magyar Madártani 
és Természetvédelmi Egyesület (MME) honlapján segít megválaszol-
ni a kérdést. 

Egyrészt az utóbbi években késik, és enyhébb, hómentesebb lett a tél, 
ezért a hó elől délebbre húzódó énekesmadarak később, vagy kisebb 
számban érkeznek a Kárpát-medencébe. Az enyhe tél okán a nálunk 
telelő madarak könnyebben találnak táplálékot maguknak, ezért ke-
vésbé húzódnak be lakott területre. A hazai vonulók, mint a vörösbegy, 
az énekes rigó november-decemberben már elhagyták az országot. 
Akik itt maradtak, azok 
pedig a közeledő hideg-
front előtt egy-két nappal 
szinte egyszerre délebbi 
országba vonulnak.

A madarak megritkulása 
a kertjeinkben az enyhe 
téli napokon tehát termé-
szetes jelenség, nem kell 
miatta aggódnunk. 

A vízimadarakat  
semmiképpen ne etessük!
A vízimadarak etetésével egész más a helyzet. Őket kifejezetten ká-
ros etetni, nemcsak nyáron, télen is. A hosszú ideig tartó, egyoldalú 
kenyérdiéta ugyanis megbetegíti a madarakat. Az etetés miatt nem 
vonulnak el, így az éjjeli fagyok alatt a jég fogságába eshetnek. Ezen-
kívül etetésük elősegíti a fertőző betegségek, például a madárinfluen-
za terjedését, és szennyezi a környezetet. 

Nem kell féltenünk a vízimadarakat, mert táplálékukat alapvetően a 
parton legelt fű és egyéb növény képezi, ami korlátlanul áll rendelke-
zésükre télen is. Ha valamiért mégsem lenne elég, akkor elvonulnak 
onnan, más telelő helyet keresve maguknak.

Komáromi-B. Hajnalka

KÖRNYEZET KÖRNYEZET

Csuszka, fotó: Berkó Gyöngyi

Barátcinege, fotó: Potyó Imre

Őszapó, fotó: Potyó Imre

Széncinege, fotó: Potyó Imre

Új traktor és pótkocsi a Szakiban

Ez esetben akkor miért is készítünk madáretetőt? Ennek egyik oka 
igen egyszerű: szeretnénk, ha a közelünkben lennének tollas batá-
taink, és az etetés remek módja annak, hogy megfigyelhessük őket. 
Mellesleg kiváló biológiai védekezést jelent a madarak jelenléte a ker-
tünkben, hiszen a vegetációs időszakban az etető környékén össze-
szedik a gyommagvakat, kártékony rovarokat. Ezenkívül az élőhelyek 
csökkenése és átalakulása miatt kevesebb táplálék és táplálkozóte-
rület van, így nem követünk el hibát azzal, ha kiegészítjük a madarak 
táplálékmennyiségét – tudtuk meg Karlné Menráth Rékától, a Pilisi 
Len Látogatóközpont munkatársától.

Egyszóval etessük a madarakat bátran, de ne feledjük, amit már gye-
rekkorunkban jól belénk neveltek: ha egyszer elkezdtük az etetést, 
semmiképpen ne hagyjuk abba a fagyok elmúltáig. A madarak meg-
szokják a gondoskodást, és számítanak is az etetőhelyek kínálatára, 
akár évről évre is visszatérnek oda. Ha váratlanul abbahagyjuk az 
etetést, nehéz helyzetbe kerülhetnek. A kis testű madarak tartalékai 
csak arra elegendőek a nagy hidegben, hogy túléljék az éjszakát. Ha 
másnap nem találnak elegendő táplálékot, hamar elpusztulhatnak. 
Ha valamiért nem tudjuk tovább etetni őket, néhány nap alatt csök-
kentsük az eleség mennyiségét, így van idejük új helyet keresni ma-
guknak. 



17Piliscsabai Polgár

Ha esik, ha fúj, az edzések, a felkészülés a bajnokságra zavarta-
lanul folyik. A Pilisi Taekwondo sportolói is nálunk leltek otthonra 
a korlátozások óta, így a karatésaink megüresedett helyét ismét 
fehér ruhások népesítették be. Hogy ennyien sportolnak most ná-
lunk a jelen helyzetben, már ezt is sikerként éljük meg.

A Covid első hulláma után érzékeltük azt, ami most a második-
nál megerősödött bennünk: a jó erőnlétben lévő, helyesen táplált, 
egészséges szervezet ellenállóbb a támadásokkal szemben. Akik-
ről tudunk, hogy köreinkből megbetegedtek, azok mind felépültek. 
A  korlátozások kiéheztetik a mozogni vágyókat. Öröm nézni, hogy 
a kemény hidegek ellenére is nagy létszámmal edzenek sporto-
lóink.

Ezek a megfigyelések bennünket a PSE-nél cselekvésre ösztönöz-
tek, így új célt fogalmaztunk meg: hogy minél többen, minél többet 
mozogjanak csapatainkban, szervezett körülmények között.

Hogyan tervezzük ezt? Növekedni fogunk, több irányba is mozdu-
lunk már most tavasszal. Szeretnénk minden futballozni vágyó-
nak lehetőséget biztosítani, hogy szervezett módon úgy focizzon 
nálunk, ahogy szeretne. Lehet az kispályás foci, nagypályán ke-
resztbe, vagy akár teljes pályán, mindegy, fontos, hogy pattogjon 
a labda minden nap késő estig! Tehát ha csak a mozgás kedvéért 
játszanál, vagy akár bajnokságban, tornákon, esetleg csak lábteni-
szeznél, keress bennünket! 

A másik irány, ahol növekedni szeretnénk, a női labdarúgás. Hí-
vunk minden korosztályból hölgyeket, leányokat, függetlenül attól, 
hogy focizott-e valaha. Egy kérdés számít csak, hogy szeretne-e. 
A 13 évesnél fiatalabbak még együtt játszhatnak a fiúkkal, ilyen 

Hajrá Csaba! 
Február 20-án már bajnoki

Hosszú felkészüléssel nem számolhatott Miklósvári Géza, a PSE ve-
zetőedzője, mivel február 20-án már helyi rangadóval kezdjük az őszi 
elmaradások miatt maratonira nyúlt tavaszi pontvadászatot Pilisszán-
tó ellen. Hogy nézőket fogadhatunk-e, azt most csak remélni tudjuk, 
mindenesetre jó hír, hogy nincsenek távozók, sem betegek, sőt várjuk 

A Városi Könyvtár 
e havi ajánlata
Elérhetőségek: konyvtarpiliscsaba@gmail.com 
06 26 575 399, 06 26 375 355

J. K. ROWLING: AZ ICKABOG

Duskáldia egykor a világ legboldogabb or-
szága volt. Birodalomszerte minden szép 
és jó volt, kivéve a ködös északi részt, Láp-
földét, ahol egy régi rege szerint a szörnyű-
séges Ickabog tanyázott.

FÁBIÁN JANKA: JULIE KÖNYVKUCKÓJA

A könyvárus lány című regényben megis-
mert Julcsi és barátnője az átélt élmények 
hatására visszavonhatatlanul felnőtté ér-
nek. Vajon megtalálják-e a mindvégig más-
hol keresett boldogságot?

BERG JUDIT:  
RUMINI ÉS AZ ELSÜLLYEDT VILÁG

Végre mindenki újra ép és egészséges, a 
Tükör-szigeteki kalandok után irány Egér-
város! Csak az Áspis-tengeren kell keresz-
tülhajózniuk. Vajon miért nem jár errefelé 
egyetlen hajós sem?

LAURENT OBERTONE: GERILLA – 
BARBÁROK IDEJE

Nincs többé állam. Franciaország három 
nap alatt összeomlott és ki van szolgáltatva 
az utcákat uralmuk alatt tartó gyilkosoknak 
és a vidéket terrorizáló martalócoknak. A 
Gerilla-saga 2. kötete a polgárháborúk túl-
élőinek elbeszélésein alapul.

KEPES ANDRÁS: A BOLDOG HÜLYE  
ÉS AZ OKOS DEPRESSZIÓS

Az örökfiatal szerző, akit természetesen 
még nem érintett meg az öregség, elhatá-
rozta, végére jár: lehet-e manapság valaki 
egyszerre intelligens és optimista, vagy aki 
boldog, az szükségszerűen hülye is?

Emberségből példa
2020-ban Tóth Tamásné kapta meg a Piliscsa-
ba Közösségének Szolgálatáért díjat. Alábbi írá-
sunkban az ő életét mutatjuk be röviden.

Tóth Tamásné Rakottyay Ilona 1935. 
augusztus 19-én született Rimaszomba-
ton. Kalocsán járt gimnáziumba, utána 
agrármérnöki, növényvédő szakmérnöki 
diplomát szerzett, majd elvégezte a bio-
lógia–kémia tanári szakot. Dolgozott a 
jászfalui Állami Gazdaságnál, a töki TSZ-
nél és a Vetőmagtermelő Vállalatnál is. 
Amikor a jászfalui iskolában megindult 
a felső tagozatos oktatás, Ilike néni ott 
kezdett el biológiát, kémiát, sőt oroszt is 
tanítani. Később a klotildligeti iskolában 
oktatott biológiát és kémiát.

1957-ben kötött házasságot Tóth Ta-
más református tiszteletessel, aki bátyjától, Tóth Józseftől vette át Klotildligeten 
a lelkészi munkát, és aki Csaba és Liget mellett lelki vezetője lett Jászfalunak 
és Tinnyének is. Ilike néni a tanítás mellett teljes értékű segítője volt férjének, 
támogatta a közösségért végzett lelki és fizikai munkájában. Példaértékű volt 
kettőjük élete, amelynek minden pillanatát az Istenért és a rászorulókért való 
odaadó figyelem és munka vezérelte, és az is, ahogy ők Zsolnay Béla atyával 
megvalósították az ökumenét itt a faluban, még jóval a II. Vatikáni Zsinat előtt.

Tóth Tamás tiszteletes sok évvel ezelőtt meghalt, Ilike pedig nyugdíjas lett, de 
ugyanazzal az energiával, ahogy aktív korában dolgozott, végezte tovább egye-
dül a karitatív munkát. 2008-ban alakult meg a Református Házi Segítségnyújtó 
Szolgálat, melynek önkéntese lett. Elesetteket, rászorulókat, betegeket látoga-
tott és látogat ma is nagy szeretettel. Amíg egészsége engedte, megcsinálta a 
beteg körül a házimunkát is, beszélgetett, felolvasott, lelkigondozott és sebeket 
kötözött, ha erre volt szükség. Nyugdíjba vonulása után aktívan részt vett a re-
formátus gyülekezet munkájában presbiterként, könyvelőként és pénztáros-
ként. Tizenkét évig vezette a piliscsabai kézimunka szakkört. Összegyűjtötte, 
közösséggé formálta az egyedülálló és társaságra vágyó asszonyokat, akiknek 
munkáiból rendszeresen rendeznek kiállításokat. Vonzalma a természethez 
idős korára is megmaradt, ennek egyik megnyilvánulása, hogy ritkán látott ma-
dárfajok megfigyelésével segít a Madártani Intézetnek.

Ilike néni mindig példát mutatott nekünk emberségből szerénységével, az em-
berek iránt érzett szeretetével és alázatával. Törékeny testét megerősítő szere-
tetével Teréz anya lett itt, a mi körünkben.

Dr. Farkas Elekné

SPORT KULTÚRA

PSE 2021 – Minél többen, minél többet

Kedves Látogatóink! Tájékoztatjuk Önöket, hogy a 3/1975. 
(VIII. 17.) KM-PM rendelet alapján a Városi Könyvtár 2021. feb-
ruár 1–19. között zárva tart a könyvtári állomány leltározása 
miatt. Nyitás 2021. február 23-án. Megértésüket köszönjük!

vissza Saitz Ákost, aki néhány éves kitérő után tér vissza hozzánk, az 
anyaegyesületébe. Fiaink a már bevált Hidegkúti Kupán élezik a kar-
maikat, amit az elmúlt három esztendőben kétszer is megnyertek. A 
tavalyi bronz után sajnos ott kellett hagyni a vándorserleget, de már 
úgy megszoktuk klubhelyiségünk, a „Jani bá terem” polcán, hogy vá-
gyunk a látványára. Még jobban a jó bajnoki rajtra, amit a 6. helyről 
kezdünk, és ennél nem is adjuk lejjebb! 

Kedves Olvasók! Biztatunk benneteket, hogy – természetesen a tiltások 
oldása után – gyertek el meccseinkre! Ha győzelmet nem is, de a csabai 
színekért való becsületes küzdelmet és izgalmas mérkőzéseket minden 
esetben ígérhetünk nektek.

Gáspár Zsolt
PSE elnök, edző

ügyes leányfocistából többen is vannak klubunknál, akiket várunk 
a már jól működő U17-es leánycsapatunkba. Célunk, hogy miha-
marabb felállítsunk egy felnőtt csapatot, hogy legyen hol folytat-
niuk a mostani 14-17 éveseinknek. Tehát, felnőtt hölgyek, rajtatok 
a felelősség, hogy a fiataljaink el ne vesszenek! Helye nincs a szé-
gyenlősségnek, illetve a hezitálásnak!

Fentiekkel kapcsolatban bátran keressetek bennünket az alábbi 
elérhetőségeinken: piliscsabase@gmail.com, +36 70 6047 668
Várunk Benneteket!

Gáspár Zsolt
PSE elnök, edző

Megjelent dr. Marossy Endre hadtörté-
nész Kovács István vezérőrnagy, vezér-
kari főnök és társai pere 1958–1959 
című könyve. A kötet piliscsabai vo-
natkozása, hogy többször is szerepel 
benne Solymosi János alezredes, pilis-
csabai laktanyaparancsnok, akit egy-
ségeivel együtt 1956. október 23-án 
a Magyar Rádió védelmére rendeltek 
ki, ám ő nem lőtt a civilekre. A könyv 

egy példányát dr. Marossy Endre a piliscsabai könyvtárnak 
ajándékozta, ahonnan nemsokára kölcsönözhető lesz. Ha 
a járványhelyzet engedi, később könyvbemutatóval egybe-
kötött dedikálásra is sor kerülhet majd a szerzővel.

Új könyv az 1956 utáni perekről
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FÜLBELÖVÉS 
CSECSEMŐKORTÓL!

PILISCSABAI POLGÁR
Felelős kiadó: Piliscsaba Város Önkormányzata 

XXXI. évfolyam, 2. szám

Főszerkesztő: Sólyom Ágnes

Munkatársak: Gyarmati Lilla, Komáromi-B. Hajnalka, Kovács Ildikó, Lichtneckert Eszter

Elérhetőségeink: piliscsabai.polgar@gmail.com, +36 70 866 3289

A márciusi szám lapzártája: február 17.

A szerkesztőség fenntartja a beérkezett nyersanyagok szerkesztési jogát, kéziratot nem 
tartunk meg és nem küldünk vissza. Az újságban megjelenő hirdetések valóságtartalmáért 
felelősséget nem vállalunk.

A Piliscsabai Polgár havonta 2800 példányban, ingyenesen jelenik meg.

Címlapfotó: Potyó Imre

Tördelés, nyomdai előkészítés: Szima Norbert

Nyomda: Virtuóz Kiadó és Nyomdaipari Kft.

Hirdetésfelvétel a márciusi számba: február 17.

HIRDETÉSFELVÉTEL:
piliscsabai.polgar@gmail.com

+36 70 866 3289

Szélesség × magasság

1/1 184 mm × 262 mm 48 000 Ft

1/2 184 mm × 128 mm 24 000 Ft

1/4 90 mm × 128 mm 12 000 Ft

1/8 90 mm × 62 mm 6 000 Ft

1/16 43 mm × 62 mm 3 000 Ft

HIRDETÉSEK HIRDETÉSEK

DUGULÁSELHÁRÍTÁS

0–24
BONTÁS NÉLKÜL

✔ VÍZVEZETÉK-SZERELÉS
✔ CSATORNAKIÉPÍTÉS
✔ CSŐ- ÉS
  CSATORNATÖRÉS-
  JAVÍTÁS

+36-70/624-20-81

Gabó
duguláselhárítás

Orrpiercing-belövés, akár 
az Ön otthonában is. 

Szakképzett vagyok, nagy 
tapasztalattal, bizonyít-
vánnyal rendelkezem.

ELÉRHETŐSÉGEM:
06/20-2-568-564

GYÓGYPEDIKŰR, 
MANIKŰR, 

SZOLGÁLTATÁSOK 
AKÁR AZ ÖN 

OTTHONÁBAN IS.

Nagy tapasztalattal 
rendelkező lábápoló 

vagyok. 
Keressen bizalommal!

ELÉRHETŐSÉGEM:
06/20-2-568-564

KISEGÍTŐT KERESEK 
HOSSZÚ TÁVRA 

KÉT FIATALKORÚ, 
AUTISTA GYERME-

KEM MELLÉ.

Időszakonként 3-4 órás 
felügyeletükre, 
gondozásukra,

megbízható, kedves hölgy 
vagy úr személyében.

+36 20 203 9398




